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U.S. State Department Report on Terrorism for 2007

Yemen  
Yemen’s 2007 counterterrorism record was mixed. The Republic of Yemen took action against al-Qa’ida (AQ) and local extremists, arresting and killing several individuals suspected of having AQ ties, and prosecuted the perpetrators of previous terrorist acts. However, significant setbacks included the June 22 announcement that Abu Basir Nasir al-Wahishi was the new head of al-Qa’ida in Yemen (AQY), and the July 2 terrorist attack in Marib that killed ten people. Despite United States pressure, Yemen continued to implement a surrender program with lenient requirements for terrorists it could not apprehend, which often led to their relatively lax incarceration. Yemen also released all returned Guantanamo detainees after short periods of assessment and rehabilitation, into a government monitoring program that lacked strict monitoring measures. U.S.S. Cole bomber Jamal al-Badawi’s continued incarceration remained uncertain at the end of 2007.

On July 2, Abdu Mohamad Sad Ahmad Reheqa drove a suicide vehicle-borne improvised explosive device (SVBIED) into a group of western tourists in Marib, killing him and several others. AQY claimed responsibility. Three days later, U.S.-trained Yemeni security forces killed the suspected leader of the SVBIED bombing, Ahmed Basyouni Dwedar, an Egyptian wanted in Egypt for his ties to the Muslim Brotherhood. On August 8 and 13, Yemeni security forces raided two houses, arresting 17 and killing four AQ-affiliated suspects while suffering one casualty.

On June 22, AQ affiliate and February 2006 prison escapee Abu Basir Nasir al-Wahishi announced he was the new head of AQY, replacing Abdul Ali al-Harithi, who was killed in 2002. On August 23, the Yemeni Ministry of Interior instituted a gun ban in major cities throughout Yemen based on a 1992 gun control law. Security forces continued to report increasing numbers of weapons seized.


Despite Yemen’s history of terrorist activity and repeated offers of assistance from the USG, Yemen lacked a comprehensive counterterrorism law. Current law as applied to counterterrorism was weak. In October, the government established a working group on drafting a comprehensive counterterrorism law. The Yemeni justice system was also ineffective. The courts did not set dates for the trials of suspects involved in the two September 2006 AQY-orchestrated attacks on oil facilities in eastern Yemen. In August 2006, the Sanaa Appellate Court returned to a lower court the case of two individuals accused of plotting in 2004 to assassinate the U.S. Ambassador, claiming the judge did not follow correct sentencing procedures. Consequently, the March 2006 convictions to five years in prison for Hizam al-Mass and Khalid al-Halilah were under appeal at year’s end.

Yemeni security forces continued to arrest and try suspected members of AQ and other terrorist groups throughout the year. On November 12, a Yemeni court sentenced December 2006 U.S. Embassy shooter Saleh Alawi al-Ammari to five years in prison. On November 6, the government sentenced 23 suspected AQ affiliated individuals to between two and 15 years in prison.

Although the government lacked laws to criminalize or prevent foreign fighters going to Iraq, it applied available lesser laws to thwart foreign fighter activity. At year’s end twenty-one individuals awaited the appeal of their July 2006 Special Penal Court conviction on fraudulent document charges relating to traveling to Iraq to attack U.S. forces. On August 22, a Yemeni court sentenced 19 individuals charged with conspiring to travel to Iraq to attack U.S. and Yemeni interests to 40 months in prison for falsifying documents, possession of arms and aiding AQ suspects.

On August 8, the courts sentenced two Yemenis to one year in prison for their part in the February 2006 escape from a maximum security prison of 23 suspected AQ supporters. Much of this sentence will be time served. The escapees included individuals convicted of participating in the 2000 U.S.S. Cole and 2002 M/V Limburg attacks. On January 15, the Yemeni security forces killed prison escapee Yasir Hamayqani in southern Yemen. In total, ten escapees returned to Yemeni custody and security forces killed six. The government could not account for seven of the escapees at year’s end.

In May 2006, a security court convicted Mohammed Hamdi al-Ahdal, allegedly AQ's number two in Yemen, to 37 months in prison for financing terrorist groups associated with AQ.

The government had a surrender program for wanted terrorists that it believed it could not apprehend. The program provided lenient requirements for completion of convictions to those who surrendered. Most notably on October 15, mastermind of the U.S.S. Cole bombing and February 2006 prison escapee Jamal al-Badawi surrendered to Yemeni authorities. He was released to house arrest on October 17, under the terms of this program. Following substantial USG pressure, he was back in jail by October 29. The Yemeni constitution precludes extradition of Yemeni citizens.

Yemen used its Islamic Dialogue Committee, headed by a leading judge who was also the Minister of Religious Guidance and Endowments, to continue its dialogue with detainees arrested for connections to terrorist groups. The government released detainees it considered rehabilitated after they pledged to uphold the Yemeni constitution and laws, the rights of non-Muslims, and the inviolability of foreign interests. The government also released all 12 returned Guantanamo detainees, lacking sufficient evidence for convictions after short periods of assessment and rehabilitation. The government monitoring program of released detainees was loose. The government considers this program to have a very high success rate, but this has not been independently corroborated.

The Government of Yemen's capacity for stemming terrorism financing remained limited. On November 6, the government presented a terrorism financing bill to parliament for approval, where it remained at year’s end. On August 6, the UN agreed to a study at the behest of the Yemeni government to rescind the 2004 UN 1267 sanctions against Abdulmajeed al-Zindani, who was associated with promoting and supporting AQ. Yemen continued to take no action to bar his travel or freeze his assets in compliance with its UN obligations. Throughout the year, President Saleh continued to voice public support for al-Zindani and his Al-Iman University.
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 تقرير وزارة الخارجية الأمريكية حول الإرهاب لعام 2007

أصدرت وزارة الخارجية الأمريكية يوم الأربعاء الموافق 30 إبريل تقريرها السنوي الشامل عن الإرهاب في جميع أنحاء العالم خلال العام 2007
فيما يلي الجزء الخاص باليمن

لقد كان سجل اليمن فى مكافحة الإرهاب متبايناً خلال عام 2007. إتخذت الجمهورية اليمنية إجراءات ضد القاعدة والمتطرفين المحليين، كما اعتقلت وقتلت العديد من الأشخاص المشتبه بصلتهم بالقاعدة، وحاكمت مرتكبي أعمال إرهابية سابقة. ومع ذلك، كان هناك نكسات كبيرة شملت إعلان أبو بصير ناصر الوحيشي زعيماً جديداً للقاعدة في اليمن في 22 يونيو وكذا الهجوم الإرهابي الذى وقع فى محافظة مأرب والذي أدى إلى مقتل عشرة أشخاص في 2 يونيو. إستمرت اليمن، وعلى الرغم من ضغوط الولايات المتحدة، بتنفيذ "برنامج إستسلام" ذو متطلبات متساهلة للإرهابيين الذين لم تستطع الحكومة إلقاء القبض عليهم، والذي طالما أدى إلى إحتجازهم بأسلوبٍ متساهلٍ إلى حدٍ ما. أطلق اليمن أيضاً سراح كل المعتقلين الذي عادو من جوانتانامو بعد فترة قصيرة من التقييم وإعادة التأهيل، ضمن برنامجٍ رقابيٍ حكومي إفتقر إلى إجراءات المراقبة الصارمة. ظل الإحتجاز المُستمر للمسؤول عن الهجوم على المدمرة يو. إس. إس كول جمال البدوي غير مُؤكداً بحلول نهاية عام 2007. 

 
قام عبده محمد سعد أحمد رحيقة بقيادة سيارة مفخخة (تحمل عبوة ناسفة مفعلة بجهاز تفجير) إلى وسط مجموعة من السياح الأجانب في محافظة مأرب مما أدى إلى مقتله ومقتل عدة أشخاص آخرين. أعلنت قاعدة اليمن مسؤوليتها عن الحادث. قامت قوات الأمن اليمنية والتي خضعت لتدريب أمريكي بعد ثلاثة أيام من الحادث بقتل زعيم العملية الإنتحارية المشتبه أحمد بسيوني دويدار، وهو مصري الجنسية ومطلوب في مصر لعلاقته بجماعة الإخوان المسلمين. إقتحمت قوات الأمن اليمنية في 8 و 13 أغسطس، منزليّن وأعتقلت 17 شخصاً و قتلت أربعةً آخرين من المشتبه بصلتهم بالقاعدة في حين أُصيب أحد أفراد الأمن. 


أعلن عضو القاعدة وأحد الفارين من السجن في شهر فبراير 2006 أبو بصير ناصر الوحيشي أنه الزعيم الجديد لقاعدة اليمن خلفاً لأبو علي الحارثي والذي قُتل في عام 2002. فرضت وزارة الداخلية اليمنية في 23 أغسطس حظراً على الأسلحة في المدن الرئيسية في جميع أنحاء اليمن، والذي بُني على أساس قانون تنظيم حمل وحيازة الأسلحة الذي صدر عام 1992. وقد إستمرت قوات الأمن بالإفادة عن الأعداد المتزايدة للأسلحة المضبوطة.     

 
وعلى الرغم من تاريخ الإرهاب في اليمن والعروض المتكررة من قبل حكومة الولايات المتحدة للمساعدة إفتقرت اليمن لقانون شامل لمكافحة الإرهاب. كما أن القانون الحالي والمُطبق على مكافحة الارهاب كان ضعيفاً. أسست الحكومة في شهر أكتوبر مجموعةً عمل معنية بصياغة مشروع قانون شامل لمكافحة الإرهاب. ولقد كان نظام القضاء اليمني غير فعال. لم تحدد المحاكم مواعيد لمحاكمة المشتبه بتورطهم فى الهجمات الإرهابية التي نفذتها قاعدة اليمن على منشآت نفطية في شرق اليمن في شهر سبتمبر عام 2006. أحالت محكمة صنعاء للإستئناف في شهر أغسطس عام 2006  قضية شخصين متهمين بالتخطيط لإغتيال سفير الولايات المتحدة في عام 2004 إلى محكمة أدنى بدعوى عدم إتباع القاضي للإجراءات الصحيحة لإصدار الحكم. وبالتالي، ظلت أحكام الأدانة الصادرة في شهر مارس عام 2006 بالسجن لمدة خمس سنوات لحزام الماس وخالد الحليلة  قيد الإستئناف بحلول نهاية العام.
 
إستمرت قوات الأمن اليمنية بإعتقال ومحاكمة أعضاء مشتبه بهم في القاعدة وغيرها من الجماعات الارهابية طوال العام. حكمت محكمة يمنية في 12 نوفمبر على صالح علوي العماري بالسجن لمدة خمس سنوات لإطلاقه النارعلى سفارة الولايات المتحدة في شهر ديسمبر عام 2006. 

أصدرت الحكومة في 6 نوفمبر أحكاماً بالسجن تتراوح بين عامين إلى خمسة عشر عاماً على 23 شخصاً يُشتبه بإنتمائهم للقاعدة. 

وبالرغم من إفتقار الحكومة لقوانين تُجرم أو تمنع المقاتلين الأجانب من الذهاب إلى العراق، قامت بتطبيق القليل من القوانين النافذة لإحباط أنشطة المقاتلين الأجانب. بحلول نهاية العام كان إحدى وعشرون شخصاً لا يزالون ينتظرون إستئناف أحكام إدانتهم التي أصدرتها المحكمة الجنائية المتخصصة في شهر يوليو عام 2006 بتُهم تزوير وثائق سفر إلى العراق لمهاجمة القوات الأمريكية. حكمت محكمة يمنية في 22 أغسطس على 19 شخصاً بالسجن لمدة أربعين شهراً لتزوير وثائق وحيازة أسلحة ومساعدة مشتبة بهم في القاعدة والتآمر للسفر إلى العراق لمهاجمة مصالح أمريكية ويمنية.  


قضت محكمة يمنية في 8 أغسطس بالسجن لمدة عامٍ واحد على مواطنين يمنين لإشتراكهما في هروب 23من مؤيدي القاعدة المشتبة بهم من سجن أمني. جزء كبير من هذا الحكم يشمل فترة الإحتجاز قبل صدوره. كان من بين الفارين أشخاص أُدينوا بالإشتراك في الهجوميّن على المدمرة يو. إس. إس  كول في عام 2000 وعلى ناقلة النفط الفرنسية ليمبرج في عام 2002. قتلت قوات الأمن في 15 يناير السجين الفار ياسر الحُميقاني في جنوب اليمن. إجمالاً، سلم عشرة من الفارين أنفسهم إلى الحكومة اليمنية بينما قتلت القوات الحكومية ستة فارين آخرين. لم تتمكن الحكومة من الإفادة عن سبعة فارين آخرين بحلول نهاية العام. 

 
حمكت محمكة أمنية في شهر مايو 2006 على محمد حمدي الأهدل، والذي يُدعى الرجل الثاني في القاعدة في اليمن، بالسجن لمدة 37 شهراً بتهمة تمويل جماعات إرهابية مرتبطة بالقاعدة. 


تبنت الحكومة برنامج إستسلام للإرهابيين المطلوبين والذين أعتقدت الحكومة بعدم قدرتها على إلقاء القبض عليهم. قدم البرنامج متطلبات متساهلة لإنهاء فترات الإدانة لأولئك الذين قاموا بتسليم أنفسهم. ومن أبرزهم جمال البدوي العقل المدبر لتفجير المدمرة يو. إس. إس كول والفار من إحدى السجون الأمنية في شهر فبراير عام 2006 والذي سلم نفسه للسلطات اليمنية في 15 أُكتوبر. تم إطلاق سراح البدوي في 17 أكتوبر ليبقى تحت الإقامة الجبرية وذلك وفقاً لشروط هذا البرنامج. تم إعادة البدوي إلى السجن في 29 أكتوبر وذلك بعد ضغوط كبيرة من قبل حكومة الولايات المتحدة. يمنع الدستور اليمني تسليم الموطنيين اليمنيين المطلوبين.
 
إستخدمت اليمن لجنة الحوار الديني التابعة لها، والتي يرأسُها أحد القضاه البارزين حيث شغل منصب وزير الأوقاف والإرشاد الديني، وذلك لمواصلة الحوار مع المعتقلين الذين تم إلقاء القبض عليهم لإرتباطهم بمجموعات إرهابية. قامت الحكومة بإطلاق سراح المعتقلين الذين اعتقدت أنه قد تم إعادة تأهيلهم وذلك بعد تعهدهم بالإلتزام بالدستور والقانون اليمني وبحقوق غير المسلمين وحرمة المصالح الأجنبية.  

قامت الحكومة أيضاً بإطلاق سراح جميع المعتقلين العائدين من جوانتانامو وعددهم 12 شخصاً بعد فترات قصيرة من التقييم وإعادة التأهيل وذلك لعدم توفر الأدلة الكافية لإدانتهم. وكان برنامج الحكومة لمراقبة المعتقلين الذين تم إطلاق سراحهم متراخياًً. تعتبر الحكومة أن هذا البرنامج يحقق نسبة نجاح عالية؛ إلا أنه لم يتم تأكيد ذلك من جهات مستقلة. 

ظلت قدرة الحكومة اليمنية على إيقاف تمويل الإرهاب قاصرة. قدمت الحكومة في 6 نوفمبر مشروع قانون لمكافحة تمويل الإرهاب إلى مجلس النواب للمصادقة عليه، إلا أن القانون ظل في مجلس النواب حتى حلول نهاية العام. وافقت الأمم المتحدة في 6 أغسطس وبناءً على طلب من الحكومة اليمنية على دراسة لإلغاء عقوبات الأمم المتحدة الصادرة عام 2004 قرا رقم 1267 ضد عبد المجيد الزنداني، والذي كان له علاقة بالدعم والترويج للقاعدة. إستمرت اليمن في عدم إتخاذها لأي إجراء لمنع الزنداني من السفر أو تجميد أمواله تطبيقاً لالتزاماتها تجاه الأمم المتحدة. إستمر الرئيس صالح طوال العام بالتعبير عن التأييد الشعبي للزنداني وجامعة الإيمان التابعة له.
